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Dormen suficient els barcelonins
i les barcelonines? Quantes hores
dormen de mitjana cada nit?
L’insomni afecta en menor o ma-
jor grau els joves? I les dones?
Aquestes són algunes de les qües-
tions clau que es revelen en un es-
tudi elaborat per l’Agència de Sa-
lut Pública de Barcelona (ASPB)
batejat com a Desigualtats de gè-
nere en la salut a Barcelona.

En aquest sentit, si parlem
d’insomni, la conclusió és clara.
“Les diferències en el son entre
homes i dones estan molt docu-
mentades”, afirma l’agència. “En
la població general, les dones re-
porten menys hores de son, més
problemes de son i més fre-
qüència d’insomni”, afegeix.
Aquest fet no és menor, ja que,
tal com apunta la mateixa orga-
nització, “les hores de son insu-
ficients s’associen amb una ma-
jor mortalitat, sobrepès, diabe-
tis, problemes cardiovasculars,
problemes de salut mental i pro-
blemes cognitius”.

EN PRIMERA PERSONA
La Mònica és mestre de primà-
ria en una escola de Barcelona i
des de fa anys pateix insomni.
“Vaig tot el dia cansada i a la nit,
tot i que quasi no m’aguanto dre-
ta, m’és impossible dormir i em
passo hores donant voltes al
llit”, explica. En el seu cas són
l’estrès i els nervis el que li pro-
dueix aquesta situació. “M’ho
va dir el metge”, assenyala. Al-
hora, reconeix que viu en un car-
rer molt transitat i això no l’aju-
da gens a dormir.

La seva situació va arribar a
ser límit quan va passar dos dies
sense dormir. “T’afecta tot el teu
dia a dia”, afirma. Parla de mal

humor, de tristesa i, evident-
ment, de cansament constant.
Per això va decidir contactar amb
especialistes, que li van recoma-
nar fer una dieta especial per
poder dormir. “Tot i que em va
millorar molt l’insomni, sempre
hi ha un dia a la setmana que no
dormo”, reconeix. Ara està amb
ajuda psicològica i el cert és que
per primera vegada es mostra
confiada i creu que aconseguirà
dormir bé en el futur.

L’INSOMNI EN XIFRES
La Mònica escenifica a la per-
fecció la part més dura de no
dormir. Amb tot, la manca de
son és una qüestió generalitza-
da a Barcelona. Així ho deter-
minen les xifres publicades per
l’ASPB i segons les quals el 34%
de les dones i el 31% dels homes
dormen menys de set hores al

dia. Alhora, i a mesura que la po-
blació es va fent gran, la insufi-
ciència de son va a l’alça. “La
prevalença de son insuficient
augmenta amb l’edat, de mane-
ra més consistent entre les do-
nes”, afirma l’organisme. Així,
una de cada tres dones de 16 a
24 anys dorm malament o mas-
sa poc, mentre que són quatre de
cada deu les dones de més de 75
que tenen un son insuficient. En
el cas dels homes de 16 a 25 són
el 22% i quan tenen més de 75
anys, el 36%.

Així mateix, com en moltes al-
tres qüestions, pel que fa a la in-
suficiència i mala qualitat del
son, en les dones de 25 a 65 anys
són les de les classes menys ben-
estants les que en surten pitjor pa-
rades. No passa el mateix amb
ells, ja que els homes de classes
mitjanes i benestants dormen

menys i amb pitjor qualitat que
els homes més empobrits.

Finalment, en el cas de les
persones de més de 65 anys s’a-
precia que qui pitjor dorm són
les persones que tenen menys es-
tudis. D’aquesta manera, el 40%
de les dones amb estudis pri-
maris diuen que no dormen
prou, mentre que en el cas de les
dones amb estudis universitaris
la xifra és del 24%.

EL CAS DE LES DONES
Hi ha diferents motius que ex-
pliquen la manca de son o el son
de mala qualitat en les dones.
“Alguns estan relacionats amb
diferències biològiques, com ara
l’embaràs o la menopausa”, afir-
ma l’estudi. En canvi, n’hi ha
d’altres que tenen a veure amb
altres factors, com per exemple
amb la cura de criatures.

Dit d’una altra manera, la
responsabilitat més gran de les
dones en la criança dels fills
acaba provocant que dormin
menys que els homes.

L’EDAT DE NO DORMIR
Certament, amb l’edat, la po-
blació de Barcelona acaba dor-
mint pitjor. De totes maneres,
hi ha una etapa a la vida en què
les hores que passem descan-
sant brillen per la seva absèn-
cia: l’adolescència.

“El 54% de les noies i el 45%
dels nois no dormen les vuit
hores diàries recomanades a la
seva edat en dies lectius”, afirma
l’estudi de l’ASPB. Aquesta xifra
encara és més gran en els joves
que estudien segon de batxille-
rat. En aquesta etapa de la vida,
el 77% de les noies i el 71% dels
nois no dormen prou.

Un problema molt femení
» L’estudi ‘Desigualtats de gènere en la salut a Barcelona’ mostra com les dones pateixen més insomni

» “T’afecta tot el teu dia a dia”, afirma una barcelonina que rep ajuda psicològica per solucionar-lo

Albert Alexandre
BARCELONA

L’Agència de Salut Pública de Barcelona assenyala que l’insomni també té un component de classe. Foto: Pexels
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La lupa

Els que tenim l’habitatge o, com és el meu cas,
el despatx professional a la Riera Blanca de
Barcelona, entre el final del carrer de Sants
i el carrer de Munné (08028 Barcelona), som

gent privilegiada que de dilluns a divendres —i en al-
guns casos també els dissabtes—  gaudim de l’espec-
tacle non stop que ofereix l’escenari del pati de l’es-
cola CEIP Pep Ventura, el nostre veí amb propietat
més extensa, ja que aporta entreteniment gratuït vi-
sual i, sobretot, acústic, a tota la rodalia i a totes les
persones (interessades o no) en un “divertimento”
constant i unilateral com a gran espectacle d’oci po-
pular d’aquest racó del barri.

Aquells que fem feina en alguns dels edificis con-
frontants, durant la jornada laboral no necessitem ni
música ambient, ni televisió multiesportiva ni cap al-
tra distracció de masses, perquè les tenim just al da-
vant des de les 9 del matí i, habitualment i sobretot
quan ja fa bon temps, fins a les 8 del vespre. Un es-
pectacle que es completa amb els xisclets constants
de pàrvuls i adolescents que —lògicament i per ser me-
nuts— no s’aturen ni un instant. 

Una bona part d’aquest atractiu social es fa reali-
tat a l’hora de la gimnàstica, que també es fa realitat
en el recinte exterior i amb instructors que, perso-
nalment, em transporten al plaer que vaig tenir en fer
la mili, dels crits que exhalen. Al cap d’una estona és
temps de les noves educacions, que també es concreten
en el mateix lloc, i en què la musiqueta de la flauta

acompanya la ballaruga de nens i nenes mentre tots
fan un cèrcol en què es compenetren. Tot un dibuix
molt elegant, cromàticament i musical, amb el so cons-
tant de la flauteta pels altaveus que arriba a tots els
racons perquè tothom la pugui apreciar i ningú no s’a-
dormi en horari matinal. 

En aquest mateix pati, diverses vegades al mes
també s’hi munten altaveus pels quals, a tot volum,
una senyora —sempre la mateixa— amb remarcable

veu de soprano soubrette, va donant instruccions a in-
fants i adolescents perquè és la festa tal o tal altre, el
repartiment de credencials dels més aplicats, el dia del
berenar familiar o el de la marmota, tant se val, en què
també hi ha incloses actuacions de pallassos i mala-
bars mentre sona música de parvulari i d’aplec en pis-
ta d’asfalt de clàssics com Xesco Boix, o actuals com
Dàmaris Gelabert, El Pot Petit, Xiula, Reggae per Xics
i, per tal que no hi falti cap ritme, també reggaeton,
merengue, cúmbia, Shakira, Manel, Buhos i tota mena
de melodies nostrades i foranes que animen a ballar
la parròquia de professors, nenes i nens que el que me-

nys fan durant aquestes jornades és ser a les aules in-
tentant difondre i entendre la llengua, les matemàti-
ques i la resta de matèries acadèmiques que els nens
al pati no aprenen, com és evident. 

La cosa es completa quan s’acaba l’horari lectiu i
lloguen el recinte a clubs i entitats perquè aquest bar-
ri continuï sent un indret ben animat i concorregut.
S’hi pot contemplar el futbol de nenes que imiten Alè-
xia Putellas i nens que intenten fer de Leo Messi, amb
els consegüents aplaudiments d’amics i familiars que
els incentiven a triomfar en l’esport com a gran via per
també, si pot ser, guanyar-se la vida. 

Alguns som pares fa anys i ja temin edat per ser
avis. I hem tingut nens a casa i els hem portat a es-
cola. I, com que hem fet de pares sense aparcar els
nens enlloc, sabem que els nens són nens i fan sem-
pre de nens, per sort. Sobretot per ells. I dit això,
també cal remarcar que el paper d’escoles com la que
tinc a 150 metres davant de l’ordinador, que en
comptes d’una escola sembla talment un circ i un
pàrquing de criatures, és bastant galdós. I no sé si
la gent es queixa, però sembla que en aquest país
conformista pertot, la queixa mai no és pública ni
oficial: només de tertúlia de bar, de mercat o de con-
versa de taxi. I així estem. Clar que, aprofitant l’a-
vinentesa i les eleccions del mes que ve, de tot ple-
gat també en podríem culpar Ada Colau i la mala po-
lítica municipal dels comuns. Però això seria im-
possible perquè l’escola és a i de l’Hospitalet.

Un espectacle que es completa
amb els xisclets constants 

de pàrvuls i adolescents 

per Santi Capellera

L’espectacle del pati de l’escola Pep Ventura
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Un sol propietari, un
gran propietari, té un

bloc de 120 pisos i, en
plena emergència per l’habitatge, el vol
destinar tot a fer-hi nous pisos turístics
on fins ara vivien famílies a Barcelona.
I pot fer-ho. Per una escletxa. Una in-
formació de @Benetinigo [publicada a
RAC1 el 26-04-2023].

El Twitter en paper
Aquí es
piula

Et trobes un amic d’in-
fantesa, del barri i del

poble on et vas criar, que
no veies feia almenys 30 anys, i que de
l’abraçada que et fot quasi et mata de
content que està, diu, de veure on
has anat a parar professionalment par-
lant. El subidón no es pot comparar
amb quasi res.

@OriolMalet

Treballar menys per
treballar tothom. Però

també treballar menys
per viure millor. Per participar en la co-
munitat, per militar, per aprendre, per
cantar i ballar i fer teatre, per jugar amb
la canalla, per fer-ho tot o per no fer res.
Per sobre de tot, treballar menys. 
#1deMaig

Soc gairebé abstèmia,
només m’he embor-

ratxat per error, i puc dir
que és complicadíssim viure sense
beure. La pressió que he rebut per
beure no l’he rebut mai per res més.
I em preocupa constatar que la cul-
tura de l’alcohol està arreladíssima en-
tre els joves.

@EvaPiquer@AJEnric@davidcobo_
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Trias: “L’única persona que pensa que 
Barcelona està neta és la senyora Colau”1
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Un recorregut per la influència del color
negre en la moda: del dol a la seducció

Assalten un taxista a la Ronda Litoral 
i li roben 400 euros

Un nou passeig unirà en bus la Marina del
Prat Vermell amb les Drassanes en 10 minuts
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Marc Serra: “Els fons d’inversió poden ser part
en la transformació d’algunes zones”

Les cartes d’opinió es poden enviar a: opinio@comunicacio21.com 
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Els semàfors

La Generalitat ha anunciat els
noms que rebran la Creu de Sant

Jordi, i la veterana actriu del
Poble-sec serà una de les

guardonades. La rebrà per la seva
vida dedicada al món de la

interpretació, amb una trajectòria
de més de sis dècades al cinema. 

pàgina 14Julieta Serrano

Sisa, també del barri 
del Poble-sec, rebrà el mateix
reconeixement. En el seu cas, 

el Govern premia la seva cabdal
aportació a la cultura 

musical catalana com un 
dels cantautors contemporanis  

més destacats.
pàgina 14Jaume Sisa

L’Eix Comercial Creu Coberta 
va celebrar, durant tot el cap de

setmana del 22 i el 23 d’abril, 
la Fira de Sant Jordi. L’activitat va
comptar amb dos escenaris, un
amb actuacions i espectacles i
l’altre amb una Tarima literària
amb presentacions de llibres. 

pàgina 18Creu Coberta

Safata d’entrada

Encara recordo els nervis
quan l’assemblea va votar
favorablement la meva

candidatura per ser consellera
del Districte. Feia mesos que m’ho
demanaven i m’ho havia pensat
molt... Seria capaç d’acomplir
aquesta responsabilitat de repre-
sentar els votants i fer la feina de
consellera? I a més a més, de di-
versos temes diferents: Feminis-
mes i LGTBI+, Cultura, Intercul-
turalitat i Joventut.

Acabant el mandat és inevi-
table fer un balanç i una valora-
ció i aquí va, no només de la
meva experiència com a conse-
llera, sinó d’aquells assoliments
més rellevants, sobretot al barri de
Sants, i dels quals em sento or-
gullosa d’haver-ne format part
d’alguna manera.

Camino un dissabte a la tarda
pel bell mig de l’atapeït carrer de
Sants i em pregunto: com ho fèiem
els vianants abans del 2020 per
anar només per les dues voreres?
L’Obrim carrers va arribar en
plena pandèmia per quedar-se, és
una de les millors iniciatives que
hem tingut, retornar l’espai públic
a les persones del carrer, i és un
perfecte exemple que fer una Bar-
celona més habitable és possible:
ser un referent de la mobilitat sos-
tenible, on la gent es mou en
transport públic o en bicicleta i ca-
mina per espais més amables.

Passo un divendres a la tarda
pel parc de l’Espanya Industrial i
el veig ple de vida i diversitat.
Col·lectius de diversos orígens,
joves i no tan joves, es reuneixen
aquí per conviure, fer esport, ra-
pejar, passejar els gossos o anar a
la Casa del Mig al servei de suport

psicològic del Konsulta’m. Les
obres per a la millora del parc
encara no han començat, però
hem arribat a veure plànols que
ens permeten imaginar com
quedarà gràcies als Pressupos-
tos Participatius. El que ja és una
realitat és el servei gratuït d’a-
tenció psicològica i que cada
cop més gent coneix i fa servir.
Després de 8 anys amb l’Ada
com a alcaldessa, Barcelona és
una mica més justa, una ciutat
que té cura de tothom, que in-
verteix més que cap altra capi-
tal de l’Estat en política social i
que es preocupa per fer políti-
ques de salut mental.

Passo pel Centre Cívic de
Cotxeres i a través de les fines-
tres, a peu de carrer, descobrei-
xo la impressionant exposició de
la Marta Pareja Cobos, Estudio
sobre la monarquía, amb pernils
amb forma de corona, símbols i
anècdotes de la vida de la pròpia
artista respecte com va viure la
transició. Estic contenta de com
hem apropat als barris l’art i la
cultura. Qui hauria pensat que
una expo que abans només
s’hauria vist a un gran museu
com el MACBA estaria a un
centre cívic de barri? Projectes
com aquest, Temporals, són un
exemple de democràcia cultural,
de com hem descentralitzat la
cultura i s’ha reforçat el paper
dels centres cívics en el disseny
de la programació cultural.

Un dia qualsevol vaig a re-
collir al meu fill a l’Escola Bres-
sol Municipal Els Gats. El Pao-
lo va tenir la sort que li toqués es-
trenar una de les 12 escoles
bressol municipals que s’han
obert a la ciutat en els darrers 8
anys i no sabeu que afortunats
que som! Pel personal, el model
pedagògic, l’equipament disse-
nyat a mida de les necessitats
dels infants i educadors, per
tot. Qui m’hagués dit ara fa
quatre anys que tindria un fill i
que seria usuària d’una escola
bressol tan bonica com aquesta?
Continuem prioritzant l’educa-
ció i les escoles públiques.

Tot això i la meva feina com
a consellera, i la de les meves
companyes i companys, no hau-
ria estat possible sense l’equip
tècnic del Districte i sense el tei-
xit associatiu del districte, que
és el millor que tenim. Han es-
tat moltes reunions per tradu-
ir en accions concretes al dis-
tricte i al barri les polítiques ge-
nerals, coordinació i seguiment
constant amb les tècniques de
barri i d’àrea del Districte, re-
unions amb entitats, veïns i ve-
ïnes, processos participatius,
negociacions, etc., construïdes
amb la ciutadania i per a la ciu-
tadania, i així ho continuarem
fent a partir del maig: constru-
ir una ciutat més oberta, més va-
lenta, més justa, més innova-
dora i més habitable.

Transformant des dels barris
per Marina Berruezo (Barcelona en Comú)

A les xarxes

@oscarcatradio: Vet aquí la xuleta que te-
nia Springsteen per cridar en català: “Ans
bayem diu menja”, “us astimem”. [Es pot
veure a una imatge publicada pel cantant].

@SergiMaranya: La incidència a l’R2 Sud de
Rodalies es podria allargar quatre setma-
nes. S’ha hagut de reduir la freqüència de
trens per l’incendi d’un quadre de senyals.

#CaosARodalies

@324cat: Per sortir de la situació de se-
quera caldria multiplicar per 10 l’aigua
que ha caigut aquests dies, segons el Ser-
vei Meteorològic de Catalunya.

#LaSequeraContinua #LaFebreSpringsteen
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Eva Parera no creu en les en-
questes. Així ho va explicar la tar-
da de dilluns 24 d’abril en una
conversa en el marc del cicle de
conferències La ciutat metropo-
litana: progrés i futur organitzat
pel diari Líniaa l’Espai Línia. En-
trevistada pel subdirector d’edi-
cions Albert Ribas, la candidata
de Valents a l’alcaldia de Barce-
lona va afirmar que les enques-
tes la preocupen “poc” i que es
planteja “guanyar les eleccions”.
“Treure dos regidors seria un
èxit, però crec que a 30 dies de les
eleccions estem per sobre d’a-
questa xifra”, va assegurar.

La clau que justifica l’opti-
misme de la política que en el
passat va formar part d’Unió, del
Partit Popular i de Barcelona pel
Canvi és “el descontentament
amb el govern de Colau” i la
constatació que “totes les alter-
natives que s’han intentat no
han funcionat”. “Valents no dis-
puta l’espai al PP, Vox i Ciuta-
dans”, va dir Parera. “Em pre-
sento perquè no hi hagi un nou
mandat de la tríada Colau, Coll-
boni i Maragall”, va afegir. Així
mateix, i postulant-se com “el
contrari de Colau” –si bé la va
votar en la investidura del
2019–, la candidata de Valents
va considerar que pot esgarrapar
vots de “persones desconten-
tes” amb els comuns. Alhora, Pa-
rera va voler-se desmarcar de la

proximitat –sobretot en l’apar-
tat econòmic–amb Xavier Trias.
“El programa econòmic de Junts
per Catalunya ha estat declarar
la independència i expulsar
7.000 empreses i, en part, Bar-
celona també pateix per culpa
del Procés”, va dir.

Més enllà de les al·lusions a
l’exalcalde, però, durant gairebé
tota l’entrevista Parera va centrar
el seu discurs a atacar la gestió de
l’actual alcaldessa de la capital
catalana.

NETEJA I MOBILITAT
Parera va responsabilitzar el go-
vern de Colau de la brutícia que
la ciutadania diu que hi ha a la
ciutat i de les mancances de
mobilitat. En el primer dels te-
mes, la candidata de Valents va
assegurar que “no es pot tras-
lladar al ciutadà la responsabi-
litat de la brutícia”. Segons el seu
punt de vista, hi ha quelcom
que “no s’està fent bé pel que fa
al contracte de la neteja de la ciu-
tat”. Aquesta partida, que supo-
sa una despesa que ronda els
300 milions d’euros, és massa
elevada a ulls de la política, que
proposa destinar més recursos a
les plantes de residus. “Ens van
dir que era un contracte car per-
què s’electrificaria tota la flota i
es posarien contenidors intel·li-
gents, però no hem vist res d’ai-
xò”, va denunciar. “Proposo uti-
litzar la intel·ligència artificial per
classificar els residus quan arri-
ben a la planta”, va afegir. 

Pel que fa a la mobilitat, les
paraules de Parera no van ser

menys agres. “S’han pres deci-
sions que han generat un efecte
desastrós”, va dir la candidata de
Valents, que aposta per “incen-
tivar els desplaçaments en moto
i la mobilitat elèctrica”. Alhora, la
política va afirmar que les deci-
sions de Colau en aquesta matè-
ria estan generant contaminació.
Es referia a les superilles i al pla
per desincentivar la mobilitat
en vehicle privat. “El que conta-
mina és tenir cotxes aturats, no
el cotxe creuant la ciutat en 15 mi-
nuts”, va argumentar.

LA SEGURETAT SEGONS PARERA
Malgrat tot això, si hi ha un
tema en el qual Parera va sentir-
se realment còmoda i en el qual
va esplaiar-se a cop de titular va
ser el de la seguretat. Pregunta-
da per Ribas sobre les dades
que il·lustren una ciutat avui
més segura que la del 2019, la
candidata de Valents va assegu-
rar que “el paper ho aguanta tot”.
Dit d’una altra manera, Parera
relativitza les xifres oficials de de-
lictes perquè “només s’hi ana-
litzen quantes denúncies hi ha”.
“La policia ens diu que no es de-
nuncien el 80% dels delictes”, va
afegir per reforçar el seu argu-
ment. Parera va considerar que,
com el de “les ocupacions o els
migrants il·legals”, el de la se-
guretat “és un tema silenciat”.

Així mateix, la sentència més
impactant de la candidata de
Valents va arribar quan va asse-
gurar que Barcelona “és una
ciutat que atrau la delinqüència”.
“És cert que la delinqüència zero

no existeix, i en una ciutat com
la nostra es dirigeix cap al pobre
turista”, va dir. Tanmateix, va
acusar l’Ajuntament de Barce-
lona d’incentivar la criminalitat
a la capital catalana. “Quan l’A-
juntament està finançant oku-
pes, està finançant delinqüents,
i això és una anomalia que no te-
nen altres ciutats”, va criticar.
“Quan tu tens un Ajuntament
que sistemàticament està al cos-
tat del delinqüent i no de qui fa
les detencions, això genera un
efecte crida”, va asseverar. 

Però a qui es referia Parera?
Entre altres, va citar el centre per
la defensa dels drets humans Irí-
dia i el Casal Popular Tres Lliris.
“La gent no coneix casos com el
d’Irídia, que és una entitat fi-
nançada per l’Ajuntament i la
Generalitat on hi ha advocats que
assessoren els CDR o els okupes
per posar demandes contra els
policies”, va dir. “L’Ajuntament
va finançar els okupes de Tres
Lliris amb 45.000 euros”, va
afegir. Tal com ha comprovat
aquest diari, el consistori va in-
vertir 40.000 euros en l’antiga
caserna de policia on hi ha el ca-
sal Tres Lliris que van anar a pa-
rar a l’estudi de disseny CrePro-
jects per a “obres d'arranja-
ment”. Pel que fa a Irídia, a més
de l’Ajuntament, rep subven-
cions estatals i europees.

Seguint amb la seguretat,
Parera va acabar la seva inter-
venció assenyalant que cal més
cooperació entre les diferents
policies que patrullen a Barce-
lona. “Tenim cinc cossos de se-

guretat que cal dotar de recur-
sos”, va dir. Alhora, va demanar
inversió en seguretat privada, per
exemple, al metro.

DEFENSORA DEL TURISME
“El turisme té coses positives i ne-
gatives i has de ser capaç de con-
trolar aquesta segona derivada”.
Parera es va mostrar com una fer-
ma defensora del turisme. Així, de
la mateixa manera que explica el
regidor de Turisme i Indústries
Creatives de l'Ajuntament, Xavier
Marcé, Parera va afirmar que
cal un “turisme de qualitat i es-
ponjar les zones més massifica-
des de visitants”. “Cal buscar op-
cions culturals i esportives i llui-
tar contra el turisme de botellot
i marihuana”, va afirmar. 

VISIÓ METROPOLITANA
Parera també es va mostrar com
una defensora de la metròpoli.
“Compartim problemàtiques,
però també sinergies”, va afir-
mar. Per això, va assenyalar que
“cal ser capaços d’entendre que
la mobilitat, els problemes d’ha-
bitatge o els residus s’han de con-
cebre des de l'àrea metropolita-
na”. Amb tot, la seva visió del ter-
ritori va més enllà, i per això va
demanar que Barcelona, a més
de “liderar l’àrea metropolitana”,
també lideri Espanya, “que és
una cosa que en els darrers anys
s’ha perdut”.

L'Espai Línia va acollir la conversa amb Eva Parera. Fotos: Línia

Eva Parera: "L'Ajuntament de Barcelona
està finançant delinqüents"

Escaneja el 
codi QR per 

veure la conversa 
sencera en vídeo

4

Albert Alexandre
BARCELONA

Espai Línia, la Casa dels Barris
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Marc Serra
Regidor del Districte de Sants-Montjuïc

“El mandat vinent caldrà arribar 
a un acord sobre Can Vies”

Viu la recta final del seu pri-
mer mandat com a regi-
dor, després d’haver estat

també assessor municipal. Ja fa
vuit anys de l’arribada dels co-
muns a l’Ajuntament. L’aventura
de la política institucional ha
estat i és com esperava?
La valoració és molt positiva. Crec
que la ciutat ha tingut dos grans mo-
ments de canvi: el primer va ser el
projecte al voltant dels Jocs Olímpics
de Pasqual Maragall, i ara s’està des-
envolupant una segona transforma-
ció, que aprofundeix en alguns
aspectes ja iniciats per Maragall,
però que també respon a noves
qüestions, com la crisi climàtica o la
lluita pel dret a l’habitatge.

En el cas d’aquests quatre anys al
Districte, és amb la política més
propera on ha vist que les coses
són més difícils de canviar o és
precisament aquí on és més fàcil?
Hi ha qui diu que el municipalisme
és una escola per fabricar polítics.
Que les trajectòries dels polítics han
de començar als ajuntaments per
després fer el salt a la gran arena, al

Congrés o al Parlament. Soc abso-
lutament contrari a aquesta idea. El
municipalisme és on realment es fa
política amb majúscules, la política
quotidiana, de les petites coses, en
què coneixes els veïns i les entitats i
pots veure com els grans debats
polítics afecten la vida de la senyora
Maria o del senyor Ramon.

Vostè reivindica una obra de go-
vern àmplia a Sants-Montjuïc.
Però, si hagués de triar, amb què
es quedaria? I què li ha faltat?
Em quedo amb la capacitat d’arri-
bar a grans acords per posar les
bases de la transformació del dis-
tricte en qüestions que estaven en-
callades des de feia molts anys. Per
exemple, l’ampliació de l’estació de
Sants o la transformació de la Fira i
de les Tres Xemeneies. També és
cert que ha estat un mandat com-
plicat, en què la pandèmia ha afec-
tat la previsió d’inversions. En
aquest sentit, els diria la tercera fase
del calaix de les vies, que haurà
d’esperar al següent mandat.

Aquí caldrà concretar el futur de
Can Vies...
Si alguna cosa hem après de Can
Vies, és que actuar-hi de forma uni-
lateral, enviant-hi una excavadora
amb la negativa a parlar amb tot el

veïnat, ens va portar a un dels epi-
sodis de més confrontació i violèn-
cia que es recorden a Sants. La
solució ha de venir del diàleg, i el
nostre grup és el que està més ben
posicionat per entomar-lo. El man-
dat vinent haurem de seure amb el
col·lectiu de Can Vies i amb els
veïns afectats per arribar a un
acord, que és justament el contrari
del que es va fer al mandat Trias.

On ja hi ha hagut acord, com
deia abans, és amb les Tres Xe-
meneies. Quina creu que seria la
millor opció per renovar la plaça
i el parc?
El primer que cal és no criminalitzar
els joves, cosa que en aquest debat
sovint es fa. En el futur de les Tres
Xemeneies els joves hi han de con-
tinuar sent, però cal deixar enrere el

consum d’alcohol a la nit i determi-
nades activitats incíviques durant el
dia. De fet, això és el que preveu el
projecte de transformació que ja
hem licitat, amb instal·lacions com
una pista de bàsquet o un espai de
cal·listènia, que convidaran els joves
a quedar-se a les Tres Xemeneies,
però amb un ús més saludable i res-
pectuós amb el veïnat. 

Contemplen tancar l’espai de nit?
En termes d’espai urbà, és més una
plaça que un parc, i per tant s’hau-
ria d’estudiar tècnicament si es pot
tancar. Si aquesta possibilitat exis-
teix i en termes econòmics és efi-
cient, no la descartem.

Una altra reforma, encara més
ambiciosa, és la transformació
de la Fira de Montjuïc. El projecte
preveu que l’espai firal es redu-
eixi a la meitat i fer-hi habitatge
i diferents equipaments. La zona
tindrà més aspecte de barri?
Aquest és el repte que ens van
posar sobre la taula els veïns: con-
vertir la Fira en barri. Crec que l’a-
cord garanteix que la part que
s’urbanitzarà tindrà una fisonomia
de barri. Hi haurà 500 habitatges
públics de lloguer social, però no
ens hem d’imaginar grans blocs de
pisos, sinó que tindran unes carac-

terístiques molt semblants a la
resta del barri. Els nous eixos que
s’obriran, que travessaran el que
ara són els pavellons de la fira, per-
metran millorar la connexió del
Poble-sec amb la Font de la Guatlla,
però també amb l'Eixample i amb
Montjuïc. Seran eixos verds, disse-
nyats amb el model de superilla.

El Poble-sec té en marxa un Pla
de Barris des de fa un temps. Està
satisfet del seu ritme? Històrica-
ment, el veïnat ha denunciat una
manca crònica d’inversions...
Hem treballat en la fase de projec-
ció del Pla, i les grans obres les veu-
rem al llarg d’aquest 2023 i del 2024.
El Pla ens ha permès intervenir en
aquella part del barri històricament
més oblidada, la de les hortes de
Sant Bertran, la que limita amb la
franja mar. Per tant, el Pla de Barris
ha estat una gran oportunitat, l’hem
sabut esprémer al màxim i el 2024
en tindrem una execució del 100%.

Per acabar amb el Poble-sec, els
darrers anys hi ha hagut queixes
per la brutícia, per ocupacions
relacionades amb el narcotràfic i
pel soroll nocturn. Semblen pro-
blemes propis de Ciutat Vella...
Són problemes de nucli antic de la
ciutat, on hi ha carrers estrets4

Albert Ribas / Anna Utiel
Fotografia: Línia Sants

“No descartem
tancar a les nits
el Parc de les
Tres Xemeneies; 
s’ha d’estudiar”
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– La ciutat creu en el Paral·lel?

– Els anteriors governs volien
intervenir-hi només des de 
la mirada de la pedra.

– Vostès reivindiquen 
una altra mirada...

– Hem lluitat contra les
desigualtats i hem fet una
aposta per la cultura, amb 
el Molino i la sala Paral·lel 62.

3i barris densos. Pel que fa a la ne-
teja, ha calgut paciència, però ha
millorat molt amb el nou contracte
i ara rebem felicitacions en comp-
tes de queixes. Pel que fa al soroll i al
descans veïnal, hem passat mo-
ments molt complicats sobretot al
carrer Blai, que precisament va ser
el primer carrer de la ciutat on es va
reduir l’horari de les terrasses, fet
que va permetre rebaixar el nivell
de conflicte veïnal. I amb el Pla d’U-
sos hem evitat que tots els carrers
del Poble-sec es converteixin en un
carrer Blai. Finalment, en matèria de
seguretat, aquest mandat hem mi-
llorat els indicadors, tot i que encara
necessitem més coordinació poli-
cial i més recursos.

Canviant de barri, parlem de la
Marina. El seu govern hi ha
apostat molt. El veu a curt ter-
mini com un nou punt de cen-
tralitat de la ciutat?
La Marina és un barri històricament
oblidat que va ser molt generós
amb la ciutat, i ara toca que la ciutat
pagui el deute que li deu amb in-
versions. Jo crec que la Marina no
només té molt passat, sinó que té
molt present i molt futur. I aquest

futur passa perquè ocupi una nova
centralitat urbana en una ciutat que
ha de ser multicèntrica, millorant la
seva connexió amb actuacions que
ja hem fet, com l’arribada del metro,
però també garantint la connexió
amb transport públic, carril bus, car-
ril bici i passeig de vianants entre la
Marina del Prat Vermell i el centre
de la ciutat en només deu minuts.
Un projecte que vam presentar fa
poques setmanes per tenir-lo en-
llestit en tres o quatre anys.

Parlar de la transformació de la
Marina és parlar d’habitatge. I en
aquesta matèria hi ha una pro-
blemàtica palpable al conjunt de
Sants-Montjuïc: els desnonaments.
Creu que el Districte hi pot fer al-
guna cosa més?
Una de les primeres coses que
vam fer quan vam arribar al govern
va ser crear la unitat antidesnona-
ments, que atén milers de famílies
en risc de perdre el seu habitatge i
que ho evita en el 90 o 95% dels
casos. Hem espremut totes les
eines municipals, i ara calia l’espe-

rada llei d’habitatge que s’ha apro-
vat recentment, que és insuficient
però que va en la bona direcció
d’impedir increments abusius dels
lloguers. 

Fa poc li va tocar declarar pel cas
del Bloc Llavors, un bloc que van
ocupar famílies vulnerables. Quina
opinió li mereix el paper dels
fons d’inversió en el mercat de
l’habitatge?
Els fons d’inversió són un actor
econòmic més a la ciutat. La nos-
tra feina, més que considerar si ens
agraden més o menys, és posar lí-
mits a aquells fons que només
volen especular, com vam fer en el
cas del Bloc Llavors, i arribar a
acords amb aquells que vegin que
el seu benefici privat pot benefi-
ciar també la ciutat, com en el cas
de les Tres Xemeneies. Poden ser
part en la transformació de deter-
minades zones que necessiten
una inversió forta que no es pot as-
sumir només amb recursos pú-
blics. El que no s’ha de fer és posar
catifes vermelles, com diu Trias,
sinó preguntar a aquests tipus
d’actors què poden fer per a la ciu-
tat i arribar-hi a acords.

Una altra qüestió que li ha por-
tat maldecaps com a regidor
del Districte ha estat el futur ta-
natori de Sants. Li sap greu no
haver tingut marge per aturar
el projecte?
Sempre hem sigut molt honestos
amb els veïns, dient-los que aquest
no és el projecte que hauria volgut
l’Ajuntament, però que, tractant-se
de sòl privat i amb els informes fa-
vorables tant de l’Ajuntament com
de la Generalitat, no podíem aturar-
lo. Els nostres esforços s’han centrat
a evitar que l’espai públic del vol-
tant del tanatori acabés privatitzat
per aquesta activitat. Finalment, i
gràcies als veïns, hem aconseguit
transformar-lo en la futura plaça de
Can Climent, un espai de trobada i
d’activitat esportiva.

També volíem parlar d’una de
les grans artèries del districte: el
Paral·lel. Té la sensació que, fa
uns anys, la ciutat hi va deixar
de creure i encara es nota?
Els anteriors governs volien inter-
venir en el Paral·lel només des de
la mirada de la pedra. Això era un
error, perquè també calien inver-
sions en els àmbits cultural i social.
Nosaltres ens hem concentrat en
això, amb un Pla de Barris per llui-
tar contra les desigualtats i amb
una aposta ferma per la cultura. En
aquest sentit, celebrem la regene-
ració de projectes privats, com la
nova direcció del Teatre Victòria
amb el Mago Pop, però no ens
hem quedat aquí: hem desblo-
quejat la compra del Molino i hem

recuperat la gestió de la sala
Paral·lel 62 [antiga Sala Barts].

Ha quedat pendent, però, el
Teatre Arnau.
Ho hem deixat tot a punt perquè
la transformació del Teatre Arnau
sigui un dels grans projectes del
mandat vinent. Ja hi ha el projecte
executiu fet, d’acord amb el veïnat
i amb les plataformes que reivindi-
caven la seva recuperació. Només
falta que hi hagi disponibilitat
pressupostària. El mandat vinent
podrem comptar amb un tercer
gran equipament cultural amb li-
deratge públic al Paral·lel, que se
suma a tota l’oferta privada que hi
ha, que cada vegada és millor.

Ha volgut fer aquesta entrevista
a Can Batlló, una zona que es
troba en plena transformació.
Precisament, fa unes setmanes
ens va deixar l’activista veïnal
Josep Maria Domingo, que va
ser una peça clau en la recupe-
ració de Can Batlló...
Sí, Can Batlló porta el segell de
Josep Maria Domingo. Si s’ha arri-
bat a un projecte com aquest, que
compleix una funció social –amb
el 50% d’habitatge protegit, amb
un nou parc i equipaments–, és
gràcies a persones com ell, que
combinava una actitud media-
dora i dialogant amb unes arrels i
unes conviccions insubornables.
Sense contrapoders ciutadans, no
s’hauria aconseguit una transfor-
mació com aquesta.

Per acabar, li volíem preguntar
sobre la reivindicació que fa l’Eix
Comercial Creu Coberta res-
pecte dels equipaments previs-
tos al solar de Diputació. L’entitat
demana tenir-hi un equipament.
Creu que serà possible?
Vam generar un espai de debat
ciutadà al voltant d’aquesta qües-
tió i hi va haver consens entre la
majoria dels grups municipals i les
entitats: el futur d’aquesta peça
ha de ser per fer-hi un casal de
gent gran i una escola bressol,
però també ha de servir com a in-
fraestructura al servei de tot el tei-
xit associatiu, cultural i comercial
de la zona. Per tant, sí, hi haurà in-
fraestructura i local per a l’asso-
ciació de comerciants.<

“La reforma del
Teatre Arnau
serà un gran
projecte del
mandat que ve”

“Per la neteja al Poble-sec ara
rebem felicitacions i no queixes”

“Amb els
desnonaments
hem espremut
totes les eines
municipals”
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Creu Coberta
n El dimarts a la nit, l'Auditori del Caixa-
Forum va acollir la gala dels Premis Her-
mes del Comerç, del concurs Barcelona
Shopping and Shooting que ha organitzat
de nou Creu Coberta, on es va crear fa ja

deu anys, en aquesta ocasió amb la col·la-
boració dels eixos comercials La Marina i
Poble-sec. Una festa del cinema i del co-
merç que vol valorar la tasca feta pels
joves cineastes i creadors de la ciutat. Una

desena de curtmetratges van ser premiats,
en guardons que van des de la música a
l’originalitat, passant pel millor actor, la mi-
llor actriu, la música, el guió i la botiga més
cinematogràfica.

Revivim els Hermes del Comerç!

Premi Jurat Popular: El teu lloc al món
Premi Rotary als Valors: Targeta Negra
Premi Jove Talent: El provador de Esther
Premi a la Millor Música: Purpurina

Premi a la Millor Actriu: Montse Bort, del curt Cortar
Premi al Millor Actor: Jaume Oliva, del curt L’Altra nit

Premi a la Botiga més cinematogràfica: Gran Bodega Saltó, del curt Purpurina
Premi al Millor Guió: La bossa

Premi a la Originalitat: Un roto para dos descosid@s
Premi Hermes al millor director: Xavi Blanco per La Por

Premi Hermes al millor curt: Cortar, de l’equip Finde Creativo

n Els premis els varen entregar els pre-
sidents dels eixos organitzadors, Lluís Lla-
nas, Mey Márquez i Manel Tort, i el jurat,
format per Maiola Dinarès, Xavier Tena i
Frederic Santolalla, de La Cubana, i l'ac-
triu Clara Moraleda. També hi varen parti-
cipar l'escriptor Jordi Folck, el president de
Barcelona Comerç, Pròsper Puig, la regi-
dora Eva Baró, la regidora de comerç de
Barcelona Montserrat Ballarín, l'exvice-
presidenta del Govern, Joana Ortega, la
governadora del Districte 2202 Rotary In-
grid Steinhoff, les vicepresidentes de Creu
Coberta, Marta Lorenzo, Mònica Noguera

i Patricia Porta, Meritxell Farré d'Aigues de
Barcelona, Sandra Bestraten del COAC, el
director general de comerç de la Genera-
litat, Jordi Torrades, i la tinent d'Alcalde
Janet Sanz. 

Durant l'acte, que va destacar per la im-
portant participació de l'Acadèmia Or-
questral Simfònics, va haver-hi un moment
emotiu en el lliurament per part de Caixa-
bank a l'entitat Gra de Blat, de 5000 euros
solidaris, en favor de les campanyes de
suport alimentari que fan al barri.

Més de tres-centes persones varen se-
guir en directe al CaixaForum aquesta en-

trega de premis. Entre el públic, nombro-
ses entitats i membres de la societat civil,
els exregidors Sonia Recasens i Raimond
Blasi, el director de comerç de Barcelona,
Manel Vazquez, la presidenta de la Casa
d'Andalusia, el president de l'Arca de Noè,
la presidenta de l'Orfeó Atlàntida, una vin-
tena de membres dels clubs rotary de Bar-
celona, membres de l'IED, del COAC,
juntes dels eixos diversos de Barcelona
Comerç, consellers de Districte i moltes
empreses i comerciants.

Moltes felicitats als guanyadors!

Els guanyadors van ser aquests:
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Creu Coberta
El Poble Espanyol, un centre d’artesania únic a Barcelona

Saló de bellesa ideal per a tu. 
Passeu-hi, i en sortireu millor!

Muy Nice
C/ de l'Àliga 7, Barcelona

Donem 
la benvinguda 
a nous socis

El Poble Espanyol és un recinte
únic de representació artesanal i
un lloc idoni per gaudir de l’expe-
riència de l’artesania. Es tracta,
sens dubte, d’un espai que gau-
deix d’una de les millors concen-
tracions d’artesans de Barcelona i
del país. És per això que la Gene-
ralitat de Catalunya va distingir-lo
com a Zona d’Interès Artesanal.

Actualment, hi ha programats
tres cursos d’iniciació a l’artesania
per  a adults: art Suminagashi,
trencadís en vidre i ceràmica.

Tots els divendres i dissabtes
podreu aprendre diverses tècni-
ques per treballar la ceràmica i
crear un bol apte per aliments,
descobrir la tècnica japonesa
mil·lenària Suminagashi per acon-
seguir dissenys únics o convertir-

vos en experts del trencadís, on
creareu un mosaic típic de Gaudí.

A més, de dilluns a diumenge
els artesans del Poble imparteixen
tallers especialitzats en els quals
els participants aprendran a apli-
car diverses tècniques artesanals
de la mà dels professionals que
treballen al recinte dia a dia.

TOTA LA INFORMACIÓ ES POT 
TROBAR AL WEB

poble-espanyol.com

Goodtrip
Us anima a sumar-vos 

a aquest moviment de roba 
i samarretes streetwear
Venda on-line a:
_goodtripclothing
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Continua la rehabilitació
integral de l’Escola Can Clos

EDUCACIÓ4L’Escola Can Clos
està vivint aquest curs el projecte
de reforma i millora de les seves
instal·lacions, amb una inversió
de més de dos milions d’euros en
quatre anys per part del Con-
sorci d’Educació. El 27 d’abril es
va organitzar una jornada fami-
liar per veure en primera per-
sona com avancen les millores.

Durant la jornada es van or-
ganitzar tallers per als infants a
càrrec de Kanaya Circ. A més,
l’AFA i l’Associació de Veïns de

Can Clos van oferir berenar per
a totes les famílies.

Les obres van començar el
2021, quan ja es va remodelar el
vestíbul i les escales. Els darrers
mesos s’ha dut a terme la reha-
bilitació interna i la millora de les
instal·lacions de totes les aules i
passadissos que estan a la pri-
mera, segona i tercera planta.

Ara, les obres se centren a la
planta baixa, on s’està reformant
el menjador, fet que provoca que
el gimnàs faci la seva funció.

RECONEIXEMENT4El 23 d’a-
bril la Generalitat va anunciar la
Creu de Sant Jordi 2023 per a 20
personalitats i, entre elles, hi
ha dos grans noms del Poble-sec.
Es tracta de l’actriu Julieta Ser-
rano i del músic Jaume Sisa.

La Creu de Sant Jordi és un
dels màxims reconeixements
que dona la Generalitat. Es va
crear l’any 1981 amb la finali-
tat de distingir les persones i
entitats que, pels seus mèrits,
hagin prestat serveis desta-

cats a Catalunya en la defensa
de la identitat o en el pla cívic
i cultural.

Així doncs, Julieta Serrano
rep el reconeixement “per una
vida dedicada al món de la in-
terpretació, amb una trajectòria
de més de sis dècades, al llarg de
la qual ha treballat amb algunes
de les figures més rellevants del
cinema català i espanyol con-
temporani, fins a convertir-se
ella mateixa en una d’elles”, des-
taca la Generalitat.

Per la seva banda, el segon
homenatjat del Poble-sec, Jau-
me Sisa, se’l reconeix per “la seva
cabdal aportació a la cultura
musical catalana com un dels
cantautors contemporanis cata-
lans més destacats”. La Genera-
litat també ha volgut destacar
una de les seves cançons més po-
pulars, ‘Qualsevol nit pot sortir
el sol’, obra que ha citat com “un
gran referent intergeneracional
en el repertori de la música po-
pular catalana actual”.

Una part de l’interior del centre ja remodelada. Foto: Ajuntament

Sisa i Serrano, creus de Sant Jordi

L’actriu Julieta Serrano, a Màlaga el 2015. Foto: Pere Francesch/ACN

Urbanisme | Noves troballes a les obres de Can Batlló
Les obres de Can Batlló han deixat noves troballes de restes arqueològiques

després de les que ja havien sortit el darrer any. Ara es tracta d’unes estructures
del segle XIX que podrien correspondre a Can Gatius, una adoberia de l’època.

SOCIETAT4Veïns de diferents
barris de la ciutat afectats pel so-
roll es van aliar el 26 d’abril per dir
prou a l’impacte acústic que pa-
teixen. En un acte a la plaça Geor-
ge Orwell, representants de di-
verses associacions veïnals, entre
elles les del Poble-sec i la Font de
la Guatlla, van demanar “voluntat
política” per atendre el problema
“amb urgència”.

Els veïns del Poble-sec i la
Font de la Guatlla es van queixar
de l’impacte acústic de l’oci noc-
turn, els botellots i les terrasses.
Carme Madrigal, veïna del Poble-
sec, va posar l’exemple de l’im-
pacte que té al barri el gran nom-
bre de terrasses de bars i restau-
rants a carrers com Blai, Blesa o
Nou de la Rambla. “Se sobrepas-
sen amb escreix els decibels re-
comanats”, deia. Cal recordar que
el Districte en els darrers temps ha
aprovat diferents mesures per
combatre la problemàtica, com l’a-
cord amb la Sala Apolo per redu-

ir el soroll nocturn al carrer o la
instal·lació de sonòmetres en di-
ferents zones del districte.

D’altra banda, Jordi Andolz,
veí de la Font de la Guatlla i mem-
bre de la Plataforma d’Afectats per
la Contaminació Acústica i la
Massificació d’Esdeveniments
(PACAME), va denunciar el soroll
que pateixen al barri per les cur-
ses, els concerts o els esdeveni-
ments que es fan a la Fira com

l’Oktoberfest, que destorben els ve-
ïns dels habitatges de la zona
amb música i megafonia. “L’oci és
un dret, però no pot passar per da-
munt del dret al descans”, va con-
cloure Andolz.

Amb tot, va ser el primer acte
que aplegava diferents entitats de
diversos barris, que van signar
un manifest reclamant un debat
social sobre la contaminació acús-
tica perquè la salut “està en joc”.

Veïns de diferents zones protesten contra el soroll. Foto: Blanca Blay/ACN

“No volem que Barcelona
sigui la discoteca d’Europa”

» Representants veïnals del districte, en un acte contra el soroll
» Diverses associacions s’han reunit per demanar solucions
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Missió: tornar a tenir represen-
tació a l’Ajuntament de Barcelo-
na després de quedar fora del con-
sistori en les eleccions del 2019.
Basha Changue no va fer grans
promeses ni, com altres candidats,
va assegurar que aspira a gover-
nar la ciutat. La candidata de la
CUP a Barcelona, en una conver-
sa mantinguda amb el subdirec-
tor d’edicions Línia, Albert Ribas,
a l’Espai Línia dimarts 25 d’abril,
va dir que la prioritat de la seva
formació és, ras i curt, tenir pre-
sència al consistori. En l’entre-
vista, que s’emmarcava en el cicle
de conferències La ciutat me-
tropolitana: progrés i futur, or-
ganitzat pel Línia, Changue va
afirmar que “ja se sap què passa
quan la CUP no és a les institu-
cions”. “Tenir presència institu-
cional vol dir fer-ho amb les veïnes
organitzades que han plantat cara
a la ciutat dels voltors”, va afegir.

En aquest sentit, la línia dis-
cursiva del partit anticapitalista
implica presentar-se com una
formació veritablement d’es-
querres que dista dels comuns o
d’ERC. Tal com la candidata ja
ha apuntat des que es va conèi-
xer que seria la cap de llista de la
CUP, i va reafirmar un altre cop
a l’Espai Línia, “els comuns han
sucumbit al capital d’una forma
deshonesta”. “Som conscients
que les institucions tenen limi-
tacions, però Barcelona en

Comú, en lloc de reconèixer-ho,
ha volgut vendre que les seves
decisions eren el millor que es
podia fer”, va dir. “El que va co-
mençar amb un sí se puede ha
passat a això ja ens va bé”, va cri-
ticar. Tanmateix, preguntada
per Ribas sobre les querelles
que ha rebut Colau i el seu equip
d’empreses o particulars per ti-
rar endavant les seves políti-
ques, Changue va assenyalar
que “són un bon senyal”. Amb
tot, va preguntar-se de forma re-
tòrica “quantes querelles s’han
posat des de l’Ajuntament”.
“Confrontar sempre serà el
camí”, va afegir.

És per tot això que Changue
no va voler parlar de pactes.
“Tenim ganes de poder prendre
la decisió de parlar amb ERC o
els comuns, i per això hem de te-
nir representació a l’Ajunta-
ment”, va insistir la candidata.

MODEL BARCELONA
La CUP –no és cap secret– fa
una esmena a la totalitat al mo-
del de ciutat de Barcelona. Per a
la formació, cal reformular de
cap a peus el projecte urbà in-
ternacional aplaudit des de di-
ferents sectors de la capital ca-
talana. “Apostem per un decrei-
xement turístic i una diversifi-
cació de l’economia”, va explicar
Changue. Segons la candidata,
cal generar llocs de feina fora del
sector serveis i reduir el pes d’u-
na “indústria enfocada a servir i
a treure profit de la ciutat-apa-
rador que fa que les persones no
puguin viure a Barcelona”. D’a-

questa manera, la cap de llista
dels anticapitalistes va assegurar
que això no vol dir anar en con-
tra de les feines que tenen valor
afegit, com per exemple les que
tenen a veure amb la biomedi-
cina o la tecnologia. Per a ella, el
problema és que aquestes in-
dústries  “generen llocs de feina,
no es pot negar, però no per a les
persones que viuen a la ciutat,
sinó per a nòmades digitals que
venen aquí, cobren sous inter-
nacionals i es poden permetre
uns lloguers cada cop més alts”.
“La gent que ve de pas, com els
expats,no contribueix a enfortir
els barris, i això té conseqüències
en matèria de seguretat o de
neteja”, va explicar. “No són
usuàries de la sanitat pública,
perquè ja tenen sanitat privada,
o no escolaritzen els seus fills a
les escoles públiques, i els serveis
públics perden usuaris i quali-
tat”, va detallar.

Per tot això, segons Chan-
gue, Barcelona ha de ser “la ca-
pital del país” i el seu model de
ciutat “ha de connectar amb tot
el territori”.

SOLUCIONS A COP DE BARRI
Durant tota l’entrevista, Changue
va voler mostrar la CUP com
l’opció més propera “als veïns
dels barris”. En aquest sentit, per
a la candidata, molts dels pro-
blemes de la ciutat se solucio-
narien si s’enfortissin les xarxes
veïnals de Barcelona. És el cas de
la neteja. “Quan tens una co-
munitat forta i sents que el bar-
ri és teu, el cuides i no llences

brossa on no toca”, va dir. “En
canvi, la gent de pas no sent la
ciutat com a seva i no la cuida”,
va criticar.

Tanmateix, Changue també
va considerar que per solucionar
el problema de la neteja és ne-
cessari que el servei sigui 100%
públic. “Quan algú té garantit els
drets laborals treballa millor”, va
assegurar. “Hi ha serveis que no
admeten lucre, ni entrar en la lò-
gica cost-benefici, com la neteja
o la salut”, va afegir.

Per altra banda, el teixit ve-
ïnal també és part de la solució,
segons Changue, pel que fa a la
seguretat. “No volem menyste-
nir les situacions que han patit
els veïns i veïnes, però el relat de
la inseguretat és un relat fabri-
cat”, va dir. Així, la política va vo-
ler ampliar el focus en aquest
tema i parlar de seguretat co-
munitària. “Entenem la segure-
tat com tenir sostre, poder pagar
els subministraments o poder te-
nir un barri que et sentis teu, i
que quan vegis que li passa al-
guna cosa a la veïna reaccionis”,
va explicar per afegir que la se-
guretat és “tenir comunitats for-
tes i evitar que la gent hagi de de-
linquir per viure”. Així mateix,
Changue va oposar-se a qualse-
vol solució que impliqui més
agents de seguretat al carrer.
“La policia genera inseguretat a
la gent no blanca”, va sentenciar.

PUNTS EN COMÚ
Malgrat oposar-se a la gestió
dels comuns, Changue va consi-
derar, sempre amb matisos,  que

hi ha elements que han estat po-
sitius per a la ciutat. Es va refe-
rir a les superilles. “Són neces-
sàries en aquells indrets on els
pisos són molt petits”, va dir.
Amb tot, va considerar que la
manera com s’ha aplicat aques-
ta pacificació dels carrers ha es-
tat contraproduent. “Sobre el
paper són bones idees, però a la
pràctica els veïns de dins es
queixen de l’augment dels preus
dels pisos i els de fora de l’aug-
ment dels cotxes”, va apuntar. A
ulls de la candidata, succeeix el
mateix amb mesures com la
Zona de Baixes Emissions, que
s’ha aplicat “sense una visió glo-
bal” i ha tingut un impacte sobre
les classes treballadores. “Per
als operaris que no poden anar
en metro amb el maletí, aques-
ta mesura és molt dolenta”, va
exemplificar.

CONTRA L’AMB
Sens dubte, en un moment en
què la majoria de partits aplau-
deixen la idea de metròpoli, les
paraules de Changue en aquest
tema són d’allò més contun-
dents. La de la CUP va afirmar
que l’Àrea Metropolitana de
Barcelona és una “menjadora de
recursos que es distribueixen
entre els barons socialistes”. A
més de titllar l’organisme d’o-
pac, va apostar per la seva “dis-
solució”.

Basha Changue va conversar amb el subdirector d’edicions, Albert Ribas. Fotos: Joanna Chichelnitzky

Basha Changue: “Els comuns han passat 
del ‘sí se puede’ a ‘això ja ens va bé’”

Albert Alexandre
BARCELONA

Escaneja el 
codi QR per 

veure la conversa 
sencera en vídeo
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Creu Coberta viu un Sant
Jordi alhora festiu i cultural

CULTURA4L’Eix Comercial
Creu Coberta va viure un Sant
Jordi rodó que va durar tot el cap
de setmana del 22 i el 23 d’abril.
La Fira de Sant Jordi organitza-
da per l’entitat va comptar amb
dos escenaris diferenciats: el
principal, a Creu Coberta amb
Rector Triadó, i la Tarima lite-
rària, a Consell de Cent. Tant
dissabte com diumenge, al pri-
mer hi va haver actuacions i es-
pectacles, mentre que el segon va
acollir, a més d’alguna actuació,
diverses presentacions de lli-
bres i activitats literàries. 

Asha Miró, Esther Volta o Jo-
sep Guixà van ser alguns dels au-
tors que van passar per la tarima
literària i van conversar amb el
periodista Albert Torras. D’altra
banda, a la fira també hi va ha-
ver signatures de llibres, com la
de la sommelier Meritxell Fal-
gueras, que va estar signant la
seva darrera obra, Tasta’m.

Totes les activitats van tenir
molt bona acollida per part del
veïnat, que es va acostar a la fira
al llarg de tot el cap de setmana
aprofitant també el sol radiant
que va acompanyar la diada.

GASTRONOMIA4El comerç
barceloní va estrenar a finals
d’abril una activitat per llepar-se
els dits: la Ruta dels Bunyols de
Bacallà. La primera edició d’a-
questa nova iniciativa s’allarga-
rà fins al 21 de maig i compta
amb la participació d’un total de
22 restaurants i 13 bacallaneries
de la ciutat. En el marc d’a-
questa proposta, tots els esta-
bliments implicats ofereixen una
tapa de bunyols de bacallà acom-
panyada d’una beguda per un
preu econòmic.

Es tracta d’un esdeveniment
gastronòmic impulsat pel Gremi
de Bacallaners de Catalunya i
Bacallà d’Islàndia, amb la col·la-
boració d’Olis Bargalló i Res-
tauraPlus, i amb el suport de
Mercats Municipals de Barcelo-
na. Segons l’organització, l’ob-
jectiu de la Ruta dels Bunyols de
Bacallà és “enaltir una elabora-
ció culinària” tan nostrada.

ELS MERCATS, TAMBÉ
L’organització deixa clar que
aquesta nova proposta “és molt

més que una ruta de bars, ta-
vernes i restaurants”, ja que
també inclou bacallaneries que
en molts casos es troben ubica-
des als mercats municipals de la
ciutat. Aquestes parades oferi-
ran, cada dissabte fins que s’a-
cabi la ruta, una tapa de bunyols
de bacallà per només tres euros.

I aquesta no serà l’única for-

ma de participació dels mer-
cats a la Ruta dels Bunyols de
Bacallà. Els mercats de Sants, del
Ninot i de Sant Antoni imparti-
ran tallers de cuina adreçats a
nens i nenes, en què s’ensenya-
rà la tècnica per fer els millors
bunyols de bacallà i es difondran
també hàbits saludables a l’ho-
ra de comprar, cuinar i menjar.

La presentació de la 1a edició de l’activitat. Foto: Ruta dels Bunyols de Bacallà

El comerç de la ciutat estrena 
la Ruta dels Bunyols de Bacallà

Una presentació a la ‘Tarima literària’. Foto: Twitter (@CreuCobertaShop)

Oci | Torna el concurs ‘Si l’encertes, l’endevines’
El Consorci per a la Normalització Lingüística engega una nova edició del concurs Si l’encertes,
l’endevines, en què els comerços exposen dibuixos i els clients han d’endevinar quina frase feta

representen. Al districte, hi participen el Mercat de Sants i l’Eix Comercial Sants-les Corts.
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Esports

El millor jugador català de rug-
bi de la història va néixer un dia
històric. Oriol Ripol ho va fer a
Barcelona el 6 de setembre de
1975. Aquella nit, a 600 quilò-
metres, als estudis de RTVE de
Prado del Rey (Madrid), es va
viure un dels moments més
màgics i sorprenents de la tele-
visió europea. A Directísimo,
conduït per Jose María Íñigo,
aterrava l'il·lusionista Uri Geller,
que amb la seva ment va arre-
glar rellotges espatllats i va do-
blar culleres. Molts especta-
dors i espectadores van asse-
gurar que els poders de Geller
havien traspassat la pantalla.

Ripol, que jugava d'ala, era
pura màgia i eficàcia en defen-
sa, un gran recuperador de pi-
lotes, un corcó per rivals i un lí-
der per als seus equips. El bar-

celoní es va formar a les catego-
ries inferiors del BUC, on va co-
mençar a entrenar-se amb no-
més cinc anys. Amb 20 va fer les
maletes cap a Nova Zelanda per
estudiar anglès a la Universitat
d'Auckland, amb qui va jugar a
rugbi en un país en què el rug-
bi és una religió. 

El seu gran objectiu era ser
professional i ho va aconseguir.
De fet, la temporada 2005-2006
es va proclamar campió de la

Premiership amb els Sale
Sharks, amb un assaig a la final,
i de l'European Challenge Cup.

Des d'octubre de 2022 és el
director tècnic de la Federació
Sueca de Rugby. "Soc l'encar re-

 gat de con tro lar el nivell i el des-
en vo lu pa ment espor tiu dels sub-
16, els sub-18 i fins als sèniors",
explica Ripol, a Xavier Agustí, en
una conversa per a L'Esportiu.
L'entrevistat també està pen-

dent de les seleccions rugbi a 7
i 15, i està dirigint la selecció fe-
me nina de rugbi a 7.

La seva dona és sueca i fa
més de 10 anys que viu a Suècia.
Quan es va retirar, el barceloní

va estar cinc temporades diri-
gint un equip de la capital, Es-

tocolm, i també té experiència
en la salut cor po ra tiva vin cu lada
a empre ses. 

A principis de març va tornar
a Catalunya puntualment per
assistir a un partit molt especial
per a ell, un Catalunya-Suècia
commemoratiu pel centenari de
la Federació Catalana de Rugby
a la Foixarda. Ripol va defensar
la samarreta catalana en alguna
ocasió: "Recordo un matx con tra
la República Txeca a l'Estadi
Olímpic, també con tra França, i
con tra Itàlia a la Foi xarda. És un
plaer veure com Cata lu nya recu -
pera els par tits inter na ci o nals".

L’exjugador del BUC Oriol Ripol. Foto: Federació Catalana de Rugbi

La màgia i eficàcia d’Oriol Ripol
» Format al BUC, el millor jugador català de rugbi és l’actual director tècnic de la Federació Sueca   
» Ripol va proclamar-se campió de la Premiership i de l’European Challenge Cup amb els Sale Sharks

Futbol | La UE Sants s’acomiada de la categoria amb un empat  
El conjunt de Borja López va jugar el seu últim partit a Tercera RFEF contra el CF Peralada,

amb qui va empatar 0-0 el passat 23 d'abril. La UE Sants, que competirà a Primera
catalana el pròxim curs, celebrarà les eleccions a la presidència el pròxim 28 de maig.

Toni Delgado
EL POBLE-SEC

Amb 20 anys va fer les
maletes cap a Nova
Zelanda, on va estudiar
anglès i jugar a rugbi

Casat amb una sueca,
Ripol fa més de 10 anys
que viu a Suècia, on
gaudeix del seu esport
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Les Espies de veritat han rebut la missió
més important de la seva carrera. Les co-
ses han canviat: els ocellets ja no riuen,
els nens ja no canten i les flors ja no fan
olor de primavera. La Clover, l’Alex i la Sam
faran tot el possible per salvar el món,
però aquesta missió és massa gran i
elles estan molt cansades.

A la Sala Beckett de Barcelona.

Teatre

Derecho a pataleta
Berta Prieto i Lola Rosales

Ja és aquí el quart disc de Renaldo & Cla-
ra: La boca aigua (Primavera Labels). La
cantant, compositora i guitarra del grup
ha explicat en una entrevista a l’ACN que
aquest àlbum és el que més la representa.
Es tracta d’un treball discogràfic “conti-
nuista”, diu, pel que fa a la sonoritat de les
cançons, però que mostra una evolució
respecte del disc anterior.

Música

Un grup d’amics que fa un temps que no
es pot veure aprofita el permís peniten-
ciari d’un d’ells, l’Andresito, per retrobar-
se i gaudir d’un calorós dia d’estiu als afo-
res de Madrid. Tots ells han canviat molt
des del judici que els va transformar la
vida, però l’amenaça constant de la con-
demna que els obliga a mantenir-se
units és una olla de pressió.

Pelis i sèries

La mala familia
Nacho A. Villar i Luis Rojo

La boca aigua
Renaldo & Clara

26è Barcelona Poesia
El festival Barcelona Poesia celebra enguany la seva 26a

edició del 9 al 16 de maig. Amb una cinquantena de pro-
postes programades i amb un total de 180 participants, el

festival omplirà diversos espais de la capital catalana du-
rant una setmana. Pel que fa als autors locals, hi prendran
part, entre altres, Blanca Llum Vidal, Núria Perpinyà, Josep

Escrivà i Josep Piera. Quant a autors internacionals, hi hau-
rà la brasilera Ana Martins, el mexicà José Eugenio Sánchez
o l’egipci Imad Abu Sàleh. Un dels espectacles destacats és

El viatge de Roger Mas, un concert a la sala Paral·lel 62.

D U L C E I D AQUI ÉS?

ÉS FAMOSA PER...

A LES XARXES...

QUÈ HA FET?

La fitxa

No t’ho perdis

Els grans festivals s’han convertit en un fe-
nomen que transcendeix la música, quan
no contribueix directament al seu esca-
nyament. Mouen milers de milions d’eu-
ros, atreuen turisme, exigeixen subven-
cions, blanquegen marques, exploten ar-
tistes i treballadors i saquegen el públic.
Tot i això, no hi ha ciutat, gran o petita, que
no aposti pel seu macrofestival.

Llibres

Macrofestivales
Nando Cruz

|Hogwarts Legacy
El videojoc de la mítica saga Harry Potter, Hogwarts Legacy està disponible

a partir d’aquest mes de maig també per a Play Station 4 i Xbox One.
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“Torno a creure en l’amor”. “Han tornat la Dulcei-
da i l’Alba, ara només falta que torni Messi”. “El

meu jo adolescent està molt feliç veient la Dul-
ceida i l’Alba així”. Aquests són només alguns dels
comentaris que ha suscitat una esperada notícia:

la reconciliació d’Aida Domènech (Montgat,
1989), més coneguda com a Dulceida, amb la

seva dona, Alba Paul. Totes dues van iniciar una
relació l’any 2015, es van casar el 2016 i van viure
una relació idíl·lica fins que, a finals del 2021, van

anunciar la seva ruptura. Aleshores els fans no
s’ho podien creure: semblava impossible que

aquella història d’amor pogués acabar. Tant és
així que molts van mantenir la confiança en una

possible segona oportunitat, i el temps els ha do-
nat la raó. El passat 25 d’abril van confirmar, amb
una publicació a Instagram plegades, el que tot-
hom desitjava: ho tornen a intentar. Visca l’amor. 

Famosos

Ser la primera ‘influencer’ de l’Estat
Fa catorze anys que s’hi dedica professionalment

Reconciliar-se amb la seva dona, Alba Paul
Van anunciar la ruptura a finals del 2021 i ara han reprès la relació

Els fans han recuperat la fe en l’amor
L’eufòria ha fet que molts tornin a veure el vídeo del casament

Viuen línia
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CONSELLS PER VIURE MILLOR

ADAPTACIÓ

La fatiga, l’atordiment, la desmotivació o la irritabilitat 
tenen molts possibles orígens i cap d’ells és la primavera

DIETA

SÍMPTOMES 

ESPECIALISTA

E S T I L S  D E  V I D A

i SALUT MENTAL 
Se’n parla molt, de l’astènia durant la primavera. Per a molts, és la
principal responsable de la fatiga generalitzada, l’atordiment, la
desmotivació, la dificultat per concentrar-se, la irritabilitat o, fins i
tot, la disminució de la libido. Tanmateix, l’astènia primaveral ni
és ben bé un trastorn ni és tan dolenta com la dibuixen alguns. 

El canvi d’estació ve acompanyat d’un augment de les hores
de llum i de la temperatura respecte de l’hivern, i també de va-
riacions en la humitat i en la pressió atmosfèrica. Tot això ens
afecta, oficialment, durant dues setmanes. És a dir, que la supo-
sada astènia primaveral, entesa com un procés d’adaptació a les
noves condicions, pot durar, com a molt, unes dues o tres set-
manes, segons els experts. Si els símptomes continuen, l’expli-
cació ja no és la primavera sinó alguna altra raó. 

Es pot consultar un especialista, tot i que la major part de les
vegades els símptomes responen a mals hàbits, com la manca
d’exercici, una dieta inadequada, acumulació de toxines durant
l’hivern... També és possible que ens afecti alguna al·lèrgia o bé
algun dels virus que corren pel carrer. Finalment, podrien tenir
un origen psicològic, però res a veure amb la primavera.            

L’astènia primaveral no és excusa

Les persones triguem entre dues i tres setmanes 
a adaptar-nos als canvis de llum, temperatura i humitat

Les claus

Una dieta basada en aliments frescos, verdura i fruites
és la millor recepta per afrontar els canvis estacionals 

En cas que els símptomes es mantinguin, cal consultar 
un especialista i avaluar altres possibles orígens 
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